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  گرچه طی توافق اخیری که میان ایران و آمریکا صورت 
گرفته و بر پایه آن 6 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده 
ایران آزاد شده است، اما به نظر نمی رسد که این میزان بتواند 
دردی از مشکلات کشور دوا کند. در دوران 8 ساله دولت 
احمدی نژاد طبق گزارش های بانک مرکزی چیزی حدود 
600 میلیارد دلار نفت خام فروختیم اما وقتی که وی دوران 
ریاست جمهوری اش تمام شد و کشور را تحویل می داد 
نرخ رشد اقتصادی منفی 6.8 درصد و نرخ تورم 40 درصد 
بود. لذا مشکل کشور امروز فراتر از آن است که بخواهیم به 
آزادسازی 6 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده بپردازیم. 
خود دولت اعلام کرده که روزانه بالغ بر یک میلیون و چهارصد 
هزار بشکه نفت صادر می کند. بنابر این 6 میلیارد دلار که 
درآمد صادرات یک ماه نفت است مهم این است که سیستم 
حکمرانی درست شود. مشکل در نظام حکمرانی است. یعنی 
اگر انضباط اقتصادی می خواهد حکمفرما شود خود به خود 
که نمی شود بلکه به افراد مدیر و مدبر و حاکمیت نظام تدبیر 
نیاز دارد. همین مجلس را نگاه کنید آیا این مجلس معدل 
خواست مردم ایران است؟ امروز مسئولانی بعضا بر روی 
کار هستند که برخی آنطور که باید از شایستگی های لازم 
برخوردار نیستند. اکنون کسی مسئول مناطق آزاد شده 
که اساسا مخالف سرمایه گذاری خارجی بوده است. این طرز 
تفکر که ایران را به سمت توسعه نمی برد. الان برنامه هفتم 
در مجلس در حال بحث است اما به وضوح می توان دید که 
بندی هایی از آن با توسعه مخالف است. برخی توسعه را یک 
مفهوم غربی می دانند در حالی که توسعه یک علم است. این 
طرز تفکر توسعه را برنمی تابد در حالی که اساس برنامه های 
اقتصادی باید رسیدن به توسعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
باشد. امروز در دانشگاه های دنیا دپارتمانی به نام اقتصاد 
توسعه وجود دارد و یک علم است. اما در کشورمان مفهوم 
توسعه را با پیشرفت مترادف کرده اند. در حالی که پیشرفت 
در مقابل پسرفت به کار برده می شود و ربطی به توسعه و 
تحول اقتصادی کشور ندارد. بنابر این بینشی که توسعه را بر 
نمی تابد لذا در اقتصادی مثل ایران با ظرفیت های بالایی که 
وجود دارد 5، 6 میلیارد که چیزی نیست. مهم این است که 
باید نظام تدبیر حاکم شود. امروز باید از قطر یاد بگیریم که به 
واسطه عملکردهایش در حوزه های مختلف، به مراتب قدرت 
اقتصادی بیشتری از ایران دارد. باید پرسید که چرا قطر این 
جایگاه را پیدا کرده و یک تورنمنت بین المللی مثل جام جهانی 
را برگزار می کند. ما حتی بازی های آسیایی را نمی توانیم در 
تهران برگزار کنیم و امکانات نداریم. بنابر این، این طرز تفکر 
ایران را عقب می راند. اخیرا صندوق بین المللی پول گزارشی 
در رابطه با تولید ناخالص ملی کشورها منتشر کرده که طی 
آن در جهان، آمریکا به تنهایی 25 درصد تولید ناخالص ملی 
دنیا را دارد. سپس چین با 19 درصد دوم و بعد از آن ژاپن سوم، 
آلمان چهارم، هند پنجم و در منطقه خاورمیانه جالب است که 
عربستان با بالای هزار میلیارد اول است، سپس ترکیه با بالای 
هزار میلیارد قرار دارد و ایران در مقام پنجم قرار دارد. در حالی 
که در سالیان گذشته شرایط به مراتب بهتری داشتیم و طبق 
سند چشم انداز قرار است در سال 1404 نیز بهترین کشور 
آسیای جنوب غربی باشیم. الان نه تنها به این جایگاه نزدیک 
هم نشدیم بلکه بسیاری از کشورها نیز از ایران پیشی گرفتند. 

  لزوم حاکمیت نظام تدبیر
یادداشت

  کنترل بازار 
از اولویت های اساسی دولت است

شرایط  ارزیابی  و  رصد  جلسه  بیستمین 
اقتصادی کشور به ریاست رئیس جمهور برگزار 
شد. در این جلسه که از ساعت 6 صبح دیروز 
یکشنبه به ریاست سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، 
وزرای اقتصاد، نفت، نیرو، جهادکشاورزی و رئیس 
کل بانک مرکزی گزارش هایی از شاخص های مهم 
اقتصادی در تولید و مصرف، صادرات و واردات و 
همچنین فرآیند آزادسازی منابع بلوکه شده 
ایران در کشورهای خارجی ارائه کردند. روند 
تامین کالاهای اساسی، روند کاهش 2.2 درصدی 
قیمت مسکن در تیرماه، روند کاهش قیمت 
گوشت قرمز، گوشت مرغ و تخم مرغ در هفته 
گذشته و کاهش بیش از 2 درصدی نرخ ارز، طلا 
و سکه از جمله مهم ترین محورهای گزارش های 
ارائه شده بود. رئیس جمهور نظارت و کنترل بازار، 
به ویژه در زمینه معیشت عمومی را از اولویت های 
اساسی دولت خواند و با اشاره به ضرورت توجه 
و مراقبت های لازم برای تقویت روند تولید در 
راستای شعار سال، بر عزم دولت در استیفای 

حقوق ملت تاکید کرد.

 تشکر بادامچیان 
از ثبت نام کنندگان انتخابات

اسدا... بادامچیان دبیرکل حزب مؤتلفه گفت: 
از شرکت گسترده داوطلبان در پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس دوازدهم و از نمایندگان مجلس 
که زمینه را برای این مشارکت گسترده فراهم 
کردند و فرصت بررسی بیشتری در اختیار شورای 
نگهبان قرار دادند تشکر داریم و از وزارت کشور 
در ساماندهی ثبت نام و از صدا و سیما به دلیل 
برنامه ریزی برای حضور مسئولان احزاب در این 
ایام و طرح نظرات آنها درباره انتخابات تقدیر 
می کنیم. این در راستای تحول مورد نظر است 
که رهبر معظم انقلاب در بیانات اول فروردین 
فرموده اند و ما در موتلفه اسلامی این تحول و 
فراگیری آن در گام دوم انقلاب را در فهرست 
پیگیری  دوازدهم  مجلس  برای  نمایندگان 
می کنیم. وی درباره سیاست دولت آیت ا... رئیسی 
در پیگیری پول های بلوکه شده ایران را ستود و 
گفت: آمریکا در بحران همه جانبه است و زمان 

برای احقاق حقوق ملت ایران مساعد است. 

 صادقانه بگویید پول نداریم
نماینده مجلس گفت: زمان به زودی از دست 
می رود؛ صادقانه به مردم بگوییم پول نداریم وعده 
وام ازدواج و وام تولید توخالی ندهیم ؛ اگر لایحه 
بودجه می آورید و مجلس آن را تصویب می کند، 
درصدی را برای سفرهای استانی بگذارید و به آن 
پایبند باشید، در غیر این صورت نوشتن برنامه 
5 ساله هفتم و لایحه های بودجه در 5 سال چه 
معنایی دارد؟ فریدون عباسی تاکید کرد: کلمه 
ترک فعل که این روزها از این مجلس شروع شده 
است نباید باعث تضعیف دستگاه اجرایی کشور 
شود؛ در این زمینه از رئیس قوه قضائیه تقاضا دارم، 
دادستان ها و قضات را به این مهم توجه دهند. 
همچنین از نمایندگان مجلس می خواهم که 
بیایید به وظایف قانونگذاری بیشتر از قبل توجه 
کنیم؛ فشار مضاعف را تحمل کنیم و کاستی های 
حوزه انتخابیه را با پیگیری برطرف نماییم و تلاش 
کنیم مدیران دولتی مسئولیت پذیرتر و شجاع 
شوند تا کار مردم در روال منطقی، قانونی و با زمان 

بندی مناسب حل شود. 

 هشدار آمریکا 
به کشتی های عبوری از تنگه هرمز

آسوشیتدپرس در گزارشی اعلام کرد نیروهای 
دریایی تحت حمایت غرب در خاورمیانه روز 
شنبه به کشتی هایی که از طریق تنگه هرمز سفر 
می کنند هشدار دادند تا حد امکان از آب های 
سرزمینی ایران دور بمانند. هشدار مشابهی در 
اوایل سالجاری و پیش از توقیف دو نفتکش 
توسط ایران در نزدیکی این تنگه که 20 درصد 
نفت جهان از آن عبور می کند به کشتیرانان داده 
شده بود. این هشدار در حالی انجام می شود 
که ایران و ایالات متحده به یک توافق نزدیک 
شده اند که میلیاردها دلار دارایی مسدود شده 
ایران در کره جنوبی را در ازای آزادی پنج ایرانی- 
آمریکایی بازداشت شده در تهران آزاد می شود. 
با این حال این هشدار همچنان نشان می دهد که 
تنش ها در دریا بالاست. ایالات متحده آمریکا 
در حال حاضر در حال بررسی طرح هایی برای 
استقرار نیروهای مسلح در کشتی های تجاری در 

تنگه هرمز است. 

  دشمن برای سال تحصیلی
برنامه خواهد داشت

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
دشمن برای سال جدید تحصیلی، برنامه خواهد 
داشت، تاکید کرد: در این حوزه باید برنامه ریزی 
شود تا کودکان، ابزار دشمنان نشوند. سرلشکر 
حسین سلامی با بیان اینکه دشمن تلاش می کند 
با سرگرم کردن دانش آموزان در فضای مجازی، 
جایگزین های آشفته ساز برای ما بسازد، اظهار 
کرد: بحران هویت، بزرگ ترین آسیبی است که در 
جوامع غربی وجود دارد. زیرا انسان غربی بی هویت 
شده و ایمان، اخلاق و فضایل در تعلیم و تربیت 
غربی نقشی ندارد و آن ها متوجه شده اند باید در 
راستای اهداف هویت ساز و پرورش دهنده ایمان 
و اخلاق تلاش کنند زیرا مارپیچ نزولی غرب، ناشی 

از همین هرج و مرج و فروپاشی اخلاقی است. 

         مهدی پازوکی
 کارشناس مسائل اقتصادی

خبــــر
 مرعشی روایت کرد  

ملاقات دو رهبر اروپایی با روحانی
آرمان ملی: »حسین مرعشی« دبیرکل حزب کارگزاران 
سازندگی در برنامه تلویزیونی جهان آرا با اشاره به انتخابات 
سال جاری گفت: در بحث انتخابات کاهش مشارکت یک 
فرآیند است و بالاخره مردم وقتی دست به انتخاب می زنند 
انتظار دارند که پاسخ مناسبی نسبت به رأیی که داده اند 
دریافت کنند. وی افزود: در سال های اخیر مردم با آرای شان 
پاسخ مناسبی از انتخاب هایشان دریافت نکردند. دبیرکل 
حزب کارگزاران سازندگی افزود: سیاست یک پدیده پویاست 
و مردم با یک امیدی به یک لیستی رای دادند و در انتخابات 
96 چهار میلیون به آرای آقای روحانی افزوده شد، اما نتیجه 
مناسبی دریافت نکردند. مرعشی تصریح کرد: یک واقعیت 
بسیار تلخی در ایران وجود دارد و آن هم این است که منتخب 
مردم بعد از انتخاب غیر از سه چهار ماه اول که پرشور جلو 
می رفت یک مرتبه بی انگیزه می شد و آقای روحانی دقیقا 
این گونه بود مسیر حرکتی و عملکردش. وی در ادامه گفت: 
اکثر مردم فکر می کنند حزب یعنی نهادی که بیاید لیست 
انتخاباتی بدهد در صورتی که حزب اساسش این است که باید 
برنامه ها و سیاست های درست را مطالبه کند. دبیرکل حزب 
کارگزاران سازندگی افزود: بنده به شما می گویم از نظر بنده 
محرز نیست آیا جمهوری اسلامی تک حزبی است یا چند 
حزبی است؟ مرعشی افزود: زمانی تکرار می کنم آقای خاتمی 
اثر گذار است که مردم پای کار باشند، چون انتخاب های قبلی 
به نتیجه درستی نرسیده است، دیگر این گونه صحبت ها 
تاثیری ندارد. مرعشی در ادامه گفت: ما ایرانی ها از اصولگرا 
و اصلاح طلب و هر نحله فکری سیاسی همه در یک کشتی 
هستیم و اگر هر تغییراتی در ایران صورت بگیرد ما سرنشینان 
یک کشتی هستیم. وی افزود: در سال 98 برای بحث بنزین 
آقای جهانگیری یک جلسه ای بنده را دعوت کرد آن هم در دو 
ماه قبل از آن تصمیم و بنده تنها کسی بودم که با هر نوع گرانی 
بنزین مخالف بودم. بنده در آن جلسه گفتم؛ این مردم به 
اندازه کافی در فشار اقتصادی قرار گرفتند و شوک جدید نباید 
ایجاد کرد و به نظر بنده باید مقدمات بیشتری برای آن تصمیم 
صورت می گرفت. وی خاطرنشان کرد: آقای روحانی در سال 
98 قادر بود در جلسه ای که به نیویورک رفت و مسئولین 
اروپایی ترامپ را قانع کرده بودند که با آقای روحانی سلام 
علیکم کنند، تحریم های ایران رفع کند. مرعشی افزود: در آن 
ماجرا دو رهبر اروپایی رفتند در سازمان ملل که بتوانند بین 
آقای روحانی و ترامپ وساطت کنند، و گفتند که ما تضمین 

می دهیم که تحریم های ایران رفع بشود. 

 آرمان ملی- حمید شجاعی: 
انتخابات  نام  ثبت  پیش  فرصت 
مجلس پس از 7 روز کاری ساعت 
18 روز گذشته به پایان رسید تا 
متقاضیان کاندیداتوری نمایندگی 
این  در  حضور  قصد  که  مجلس 
انتخابات را داشتند مرحله اول ثبت 
نام را پشت سر بگذارند و منتظر ثبت 
نام نهایی از 27 مهر ماه باشند. این در 
حالی است که با وجود اعلام وزارت 
کشور مبنی بر ثبت نام بیش از 25 
هزار نفر در انتخابات مجلس دوازدهم 
این مساله نیز فعلا چندان تحرکی 
در راستای فعالیت برای انتخاباتی 
نیاورده  به وجود  جامعه  کردن 
است. البته اصولگرایان که بدون 
هیچ محرکی همواره در انتخابات 
حاضر و برای رسیدن به کرسی  های 
بهارستان تلاش می کنند. اما جریان 
اصلاح طلب رویکرد دیگری نسبت 
به انتخابات دارد و صرفا به دنبال 
رقابت تحت هر شرایطی برای رسیدن 
به کرسی های مجلس نیستند. به 
عبارت دیگر آنها مجموعه شرایطی 
را دنبال می کنند که اگر آن شرایط 
به نحو مطلوب احصاء شد تصمیم به 
حضور در انتخابات بگیرند. شرایطی 
مثل رقابتی بودن انتخابات، فضای 
باز تر سیاسی جهت حضور با همه 
ظرفیت ها، عدم رد صلاحیت گسترده 
از سوی نهادهای نظارتی و... اما این 
در شرایطی است که امسال دو نوع 
رویکرد در میان اصلاح طلبان در 
خصوص انتخابات مطرح است که 
پیشبرد یک رویکرد در نهایت با 
حضور و مشارکت در انتخابات همراه 
است و رویکرد دیگری که پیشبرد آن 
با توجه به جزئیات مطروحه در نهایت 
عدم مشارکت در انتخابات را اعلام 
می کند. در نوع دیدگاه اول که بخشی 
از اصلاح طلبان آن را نمایندگی 
می کنند بنابر این است که تحت هیچ 
شرایطی نباید از صندوق رویگردان 
بود و هر تغییری را باید از صندوق 
رای کلید زد. لذا باید از کوچک ترین 
روزنه ها نیز استفاده کرد. اما نگاه 
دوم اساسا با توجه به شرایط جامعه، 
نوع نگاه حاکمیت و بی تفاوت بودن 
مردم نسبت به این امر حضور در 
انتخابات را چندان در جهت تغییر در 
رویکردها و عملکردها مثبت و موثر 
قلمداد نمی کنند. این در شرایطی 
است که با توجه به شرایط کسری 
از جامعه نیز چندان موضع مثبتی 
تاکنون نسبت به انتخابات ندارند 

چرا که معتقدند صندوق رای دیگر 
تغییر مثبت و مؤثری را برای حرکت 
از وضع موجود به شرایط مطلوب 
رقم نمی زند. با این حال شاید باشند 
اصلاح طلبانی که با وجود تجربه 
انتخابات 98 به امید فضای بازتر و 
رسیدن به مجلس در انتخابات ثبت 
نام کرده اند. حال با این تفاسیر باید 
دید که در نهایت جبهه اصلاحات به 
عنوان نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان 
چه موضعی را در راستای انتخابات 
مجلس دوازدهم اتخاذ خواهد کرد و 
احزاب و افراد اصلاح طلب چه میزان 

از این موضع پیروی خواهند نمود. 
 اگر گشایشـــی هـــم 
در صلاحیت ها ایجاد شود اثری 

ندارد
اصلاح طلب  فعال سیاسی  یک 
در خصوص انتخابات مجلس، نوع 
نگاه اصلاح طلبان و احتمال حضور 
برخی چهره ها اظهار داشت: من 
خبر ندارم که کسی ثبت نام کرده 
باشد چون برخی نام ها را خبرگزاری 
فارس اعلام کرده بود که بعدا تکذیب 
کردند. در مورد افراد نیز تا جایی که 
من فضای مجموعه ها را دیدم فعلا 
رغبتی به ثبت نام ندارند. محمود 
صادقی به »آرمان ملی« گفت: شاید 
دلیل ماهوی تر آن این باشد که 
مجلس جایگاهی برای اثر گذاری 
نداشته باشد که یک فردی 4 سال 
عمر خود را در مجلس بگذراند، اما 
برای کوچک ترین حرکت و اقدامی 
به هزاران مانع بخورد. حتی اگر 
گشایشی هم در بحث صلاحیت ها 
ایجاد شود در واقع اثر بخشی ندارد 
که برای رسیدن به کرسی مجلس 
تلاش صورت گیرد. دبیر کل انجمن 
اسلامی مدرسین دانشگاه ها بیان 
کرد: در ارتباط با انتخابات 3 عامل 
تاثیر دارد. نخست؛ اثر بخش بودن 
مجلس، دوم اینکه ؛ امکان رقابت 
وجود و عامل سوم هم اقبال جامعه 
به بحث انتخابات است و طبیعتا 
این مساله تاثیر گذار خواهد بود. 

جدای از جریان های سیاسی یکی 
از فاکتورهایی که اشخاص در نظر 
می گیرند امکان موفقیت شان در 

رقابت انتخاباتی است. 
 فقط عـــارف و تــیمش 
که  هر صورتی  به  می خواهند 

هست وارد انتخابات شوند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب، در 
ارتباط با نوع مواجهه اصلاح طلبان 
با انتخابات پیش رو مساله حضور و 
مشارکت آنها اظهار داشت: همیشه 
این اختلاف نظر وجود داشته است؛ 
به ویژه در دو انتخابات آخر یعنی 
مجلس98 و ریاست جمهوری1400. 
دیدگاه اول مبتنی بر این است که 
همچنان امید به اصلاح وجود دارد 
و اصلاح طلبان باید در انتخابات 
شرکت تا با حضور در قدرت بتوانند 
مشکلات را رفع کنند. آنها می گویند 
این مسیر در نهایت به نفع مردم است 
زیرا بدون درگیری و خشونت می شود 
مشکلات را از سر راه برداشت؛ در واقع 
این نگاه مبتنی بر اصلاح از بالاست؛ 
یعنی باید قدرت وجود داشته باشد 
 ... تا اصلاح صورت بگیرد. هدایت ا
آقایی، گفت: دیدگاه دوم می گوید 
اگر مجلس به صورت کامل هم در 
دست اصلاح طلبان باشد مانند آنچه 
در مجلس ششم دیدیم باز هم کاری 
از پیش نمی رود. من فکر می کنم 
جامعه در مقطع کنونی بیشتر به نگاه 
دوم گرایش دارد و این واقعیتی است 
که دیگر اصلاح طلبان طبقه متوسط 
و آرای خاکستری را پشت خود ندارند 
و دیدگاه اول در اقلیت است. وی 
افزود: من چندسالی هست که از 
حزب کارگزاران بیرون آمده ام اما 
تصور می کنم این حزب هم بدون نظر 
جمعی اصلاح طلبان حرکت نمی کند 
و دچار تک روی نمی شود. در مقطع 
کنونی فقط آقای عارف و تیمش 
می خواهند به هر صورتی که هست 
وارد انتخابات شوند. آقایی تصریح 
کرد: اکنون دایره انتخابات با تصویب 
از  انتخابات تنگ تر  قانون جدید 

گذشته هم شده است و اگر در گذشته 
ذره ای امید وجود داشت که برخی 
نامزدهای شناخته شده اصلاح طلبان 
تأییدصلاحیت شوند امروز آن میزان 
امید هم وجود ندارد. مساله این است 
که اجازه نمی دهند که اصلاح طلبان 
به طور کامل در انتخابات شرکت 
کنند و تا وقتی شرایط اینگونه است، 
شرکت در انتخابات نمی تواند مورد 
اجماع اصلاح طلبان قرار بگیرد. من 
باور دارم شرکت پایین مردم در 
انتخابات ناشی از تصمیم آنها مبنی 
بر تحریم انتخابات نیست؛ مساله این 
است که نامزدهای خود را نمی بینند 
که مایل به شرکت در انتخابات شوند. 

 تکذیب یک ادعا 
روز گذشته بود که خبرگزاری 
فارس از قول پیر موذن، نماینده اسبق 
مجلس ادعا کرد: آقایان پزشکیان، 
مطهری، کواکبیان، حسین مرعشی، 
انصاری،  مجید  هاشمی،  محسن 
مافی،  پروانه  طیب نیا، محجوب، 
وکیلی،  محمدعلی  ساعی،  زهرا 
الیاس حضرتی،  سیاوشی،  طیبه 
.. تاکنون در  سهیلا جلودارزاده و.
پیش ثبت نام شرکت کرده و برای 
این  کرده اند.  نام  ثبت  انتخابات 
رسانه همچنین مدعی شد: از طیف 
اعتدالی ها و نمایندگان ادوار نیز طبق 
صحبتی که با آقای واعظی مسئول 
دفتر آقای روحانی داشتم، ایشان 
از برنامه داشتن و دغدغه داشتن 
برای انتخابات سخن به میان آورد. 
از جمع نزدیکان آقای روحانی نیز 
آقایان ربیعی، واعظی، نوبخت، آذری 
جهرمی، شریعتمداری و... ثبت نام 
کرده اند. این درحالیست که آذری 
جهرمی، وزیر پیشین ارتباطات در 
کانال تلگرام خود خبر خبرگزاری 
فارس در مورد ثبت نام در انتخابات 
مجلس را تکذیب کرد. او به کنایه 
نوشت که شور انتخاباتی با عملیات 
نمی شود! مجید  ایجاد  روانی 
کواکبیان،  مصطفی  انصاری، 
ربیعی،  علی  جلودارزاده،  سهیلا 
حسین مرعشی، محسن هاشمی، 
محمود واعظی، محمدعلی وکیلی 
. نیز اعلام کردند که ثبت نامی  . و.
انجام نداده اند. الیاس حضرتی نیز 
در مصاحبه با اعتماد حضور خود 
در انتخابات را تکذیب کرده است. 
نزدیکان محمدرضا عارف و پروانه 
ادعای مطرح شده در  نیز  مافی 
این خبرگزاری اصولگرا را تکذیب 

کرده اند. 

 اصلاح طلبان و نگاه دوگانه به انتخابات مجلس

امید به تغییر از صندوق رای؛ عدم تاثیر مشارکت 
    محمود صادقی در گفت و گو با»آرمان ملی«:امکان رقابت وجود ندارد 

    هدایت ا...آقایی:شرکت در انتخابات نمی تواند مورد اجماع اصلاح طلبان قرار بگیرد

 مشکل هویتی بی احترامی
کنندگان به سرود ملی

  وزیر کشور با بیان اینکه مشارکت 
اجتماعی می تواند زیربنای مشارکت 
عامل  و  بوده  حوزه ها  همه  در 
جامعه پذیری مردم شود، تصریح 
کرد: کسی که به کشورش، سرود 
ملی و پرچمش احترام نگذارد، 
دچار مشکل هویتی شده است. 
احمد وحیدی ادامه داد: همچنین 
سؤال پیش می آید که اگر آحاد ملت 
درگیر فعالیت های اقتصادی شدند، 
باز هم از فقر، آسیب های اجتماعی 
و برخی از کمبودها رنج خواهیم برد 
یا خیر؟ وقتی آحاد ملت را درگیر 
فعالیت های اقتصادی کنیم، نه تنها 
اقتصاد و تولید رشد می کند، بلکه 
همه آحاد ملت احساس می کنند 
که  هستند  فعالیت  یک  درگیر 
خودبه خود آسیب های اجتماعی 
را کاهش می دهد. وحیدی افزود: 
وقتی از مشارکت سیاسی صحبت 
در  باید  همه  می کنیم  تأکید  و 
تعیین  برای  سیاسی  مشارکت 
داشته  حضور  کشور  سرنوشت 
باشند، این خواست انقلاب و نظام 
ماست که همه مردم در صحنه 

سیاست باشند. 

احضار زیر 18 ساله ها دروغ است 

رای به بررسی پنهان حجاب در مجلس ؟!
 وزیر کشور     نمایندگان به بررسی طبق اصل 85 رای دادند            لایحه حجاب در پستو بررسی نمی شود

استیضاح می شود؟

چاره ای جز جهش در 
تولید مسکن نداریم

 نماینده مردم تهران در مجلس 
خصوص  در  اسلامی  شورای 
صحبت های برخی نمایندگان مبنی 
بر استیضاح وزیر کشور گفت: آقای 
وحیدی زمانی که در جلسه غیر علنی 
مجلس حضور داشتند، نمایندگان 
حرف های خودشان را زدند و ایشان 
در نهایت قبول کردند که بخشنامه را 
اصلاح کنند سردار اسماعیل کوثری 
افزود: وزیر کشور چند بند از بیانیه 
را اصلاح کردند و در چارچوب دقیق 
قانون، موضوع را ابلاغ کردند ولی برخی 
مسئولین  با  می گویند  نمایندگان 
استان مشکل دارند؛ لذا بر این اساس 
پافشاری می کنند. نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به 
دلیل اینکه وزیر کشور درخواست های 
زیادی مبنی بر جا به جایی معاون 
سیاسی خود داشتند، ایشان نسبت به 
این موضوع تمایل دارند اما چون طبق 
قانون جدید، انتخابات زودتر اعلام شد 
به همین دلیل باید یک نفر در حد توان 

این جایگاه پیدا کند. 

 معاون اول رئیس جمهور با اشاره 
به تصویب قانون جهش تولید مسکن 
در مجلس شورای اسلامی و تاکیدات 
دولت و رئیس جمهور برای تحقق 
کامل ساخت سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی، افزود: با توجه به کمبودهایی 
که از گذشته باقی مانده، هم اکنون 
برای تنظیم بازار چاره ای جز جهش در 
تولید مسکن نداریم و اگر می خواهیم 
جمعیت و فرزندآوری نیز در جامعه 
افزایش یابد باید فکری برای سرپناه 
خانواده ها و زوج های جوان کنیم چرا 
که هزینه های مسکن سهم زیادی در 
سبد خانوار دارد. محمد مخبر نقش 
بانک ها و ارائه تسهیلات به موقع را در 
این زمینه حائز اهمیت دانست و خاطر 
نشان ساخت: شبکه بانکی کشور باید 
تعهدات خود را برای پشتیبانی از این 
جهش به خوبی انجام دهد اما در کنار 
آن باید روش های متنوع دیگری را 
هم برای تامین مالی این کلان پروژه 

کشور درنظر گرفت. 

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: روز گذشته 
در مورد رسیدگی به لایحه یک فوریتی حمایت 
از فرهنگ عفاف و حجاب )حمایت از سلامت 
اجتماعی( طبق اصل )85( قانون اساسی در 
دستور کار قرار گرفت. نمایندگان با 175رای 
موافق، 49 رای مخالف و 5رای ممتنع از 238 
نماینده حاضر در مجلس با بررسی این لایحه 
طبق اصل 85 قانون اساسی موافقت کردند به 
عبارتی نمایندگان مجلس موافقت خود را با 
بررسی لایحه عفاف و حجاب طبق اصل 85 قانون 
اساسی )بررسی در کمیسیون به جای صحن( 
اعلام کردند اما در اظهاراتشان تاکید کردند که 

قرار نیست بررسی پنهان باشد!
 باز هم تجمع قبل از بررسی در مجلس

 باز هم عده ای در بهارستان با پلاکاردهایی که 
در دست داشتند خواستار تصویب لایحه حجاب 
شدند. بر روی این پلاکاردها عباراتی مانند 
»مسئولان 3 قوه فتنه کشف حجاب خنثی باید 

گردد« نوشته شده بود. 
 چالش احضار 18 ساله ها 

نشست دیروز نمایندگان عاری از حاشیه 
نبود. به عنوان نمونه غلامرضا نوری قزلجه در 
مخالفت با تقاضای بررسی لایحه حمایت از 
فرهنگ عفاف و حجاب به صورت اصل 85 اعلام 
کرد که این لایحه حتی به حوزه دانش آموزی 
نیز ورود کرده است، متاسفانه براساس موادی 
از این لایحه اگر یک دانش آموز 10 ساله ای در 
مدرسه ای خلاف این قانون عمل کند، حتما اگر 
شما صبح دانش آموز خود را به مدرسه فرستاده 
باشید، شب باید وی را از کلانتری تحویل بگیرید 
و این می تواند جامعه را به هم بریزد. پس ازآن بود 
که رئیس مجلس به اظهارات نوری قزلچه نماینده 

بستان آباد که مخالف این تقاضا بود، واکنش نشان 
داد. محمدباقر قالیباف خطاب به نوری گفت: 
اطلاعات شما کاملا غلط و اشتباه است؛ در هیچ 
جای گزارش کمیسیون نیامده که فرد و خانم زیر 
18 سالی احضار شده و به کلانتری برده می شود. 
وی ادامه داد: اینکه شما می گویید باید آنها را از 

کلانتری جمع کنید، کاملا دروغ محض است. 
 نمایندگان چه گفتند؟

حجت الاسلام جواد نیک بین به عنوان نماینده 
کمیسیون فرهنگی گفت: در لایحه عفاف و 
حجاب بیش از هزار و 600 پیشنهاد ثبت شده 
است که اگر برای هر پیشنهاد یک نفر بخواهد 
صحبت کند، تمام وقت مجلس را خواهد گرفت. 
چندین هفته این لایحه برای عموم مردم توزیع 
شده و حتی در کمیسیون امکان بررسی آن به 
صورت پخش زنده وجود دارد و قرار نیست این 
لایحه پشت در های بسته بررسی شود. البته این 
لایحه نیاز به کار کارشناسی و بررسی و اصلاح 
زیادی دارد. موسی غضنفرآبادی در موافقت با 
این لایحه گفت: کشف حجاب یک حرام شرعی 
و سیاسی است که رهبر معظم انقلاب هم به 
آن تاکید دارند. از طرفی در جنگ ترکیبی که 
دشمن آغاز کرد، خسارت هایی وارد شد که 
یکی از آسیب هایی که هنوز ادامه دارد، روشن 
نشدن واقعیت برای آنهایی است که این جنگ 
ترکیبی را در عفاف و حجاب ادامه می دهند. وی 
با بیان این که تصویب قانون بر اساس اصل 85 
بررسی این لایحه در پستو نیست، توضیح داد: 
نمایندگان بیش از هزار و 600 پیشنهاد برای 
اصلاح این لایحه داده اند که نشان می دهد قرار 
نیست این لایحه پشت درهای بسته بررسی 
شود. جلال محمودزاده عضو فراکسیون اقلیت 

مجلس در مخالفت با این تقاضا گفت: بر اساس 
اصل 85، سمت نمایندگی قائم به شخص است و 
قابل واگذاری به دیگری نیست. مجلس نمی تواند 
اختیار قانونگذاری را به شخص یا هیأتی واگذار 
کند ولی در موارد ضروری می تواند این کار صورت 
گیرد؛ پس چه ضرورتی دارد این لایحه که تمام 
آحاد جامعه و کشور را مستقیما تحت تاثیر قرار 
می دهد، با عجله تصویب شود؟ نماینده مردم 
مهاباد با اشاره به مجازات های این لایحه بیان 
داشت: پرداخت جزای نقدی متخلفین این لایحه 
نشان می دهد که احضار بانوان در لایحه پیشنهاد 
شده است که خلاف قانون است. میرحسین 
بانکی پور فرد در موافقت با بررسی این لایحه 
طبق اصل 85 قانون اساسی گفت: هفته گذشته 
بیش از هزار و 500 پیشنهاد در مورد لایحه ارائه 
شد لذا چاره ای جز اعمال اصل 85 قانون اساسی 
در مورد بررسی این لایحه وجود ندارد. چرا که 
لایحه برنامه هفتم در دستور کار مجلس است 
و به زودی بودجه 1403 را در دستورکار خواهیم 
داشت و زمان کافی برای بررسی این لایحه در 
صحن علنی نداریم. این نماینده خاطرنشان کرد: 
در لایحه برای سرحلقه ها، جریان های سازمان 
یافته، مدیران و سلبریتی ها مجازات های سختی 
در نظر گرفته شده و چنانچه در خانواده مدیران 
کسی تخلفی انجام داد هیچگونه تخفیفی برایش 

در نظر گرفته نمی شود. 
 در نهایت

در نهایت رئیس کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به آغاز جلسات 
روزانه رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب از امروز، 
از احتمال اتمام رسیدگی به لایحه عفاف و حجاب 

طی هفته آتی خبر داد.


